
معجزه است یا نیست؟
» بی بی سی فارســی« به تازگی خبر و 
تصاویــری از درمان مبتلایان به کرونا در 
آمریکا به وسیله پلاسمای خون را منتشر 
کرد و زیرش نوشت: »آیا معجزه نزدیک 
اســت؟« این اقدام رسانه انگلیسی، واقعاً 
برای مــا ایرانی ها مصــداق ضرب المثل 
معروف »مرغ همســایه غاز است« تلقی 
می شــود. یکی از کاربران توییتر هم با انتشار تصویری از این خبر مثلاً تازه 
بی بی ســی فارسی نوشت: »استفاده از پلاسما برای بهبود بیماران کرونایی 
در حدود یک ماه پیش معجزه نیســت، ولی آغاز درمان با پلاسما در آمریکا 

معجزه است«!

چین را از سر راه بردارید
علی قلهکــی، فعال رســانه ای در کانال 
تلگرامی خود نوشت:»حالا دلایل حمله  
بی.بی.ســی، علی مطهری، مهناز افشار 
و کل شبکه رســانه ای آن ها به چین به 
واسطه توییت و منشن سفیرِ این کشور 
بهتر درک می شود. مقصد عمده صادرات 
ایران در ســال ۹۷ و ۹۸ به چین و عراق 
بوده و مهم ترین شریان ها در دورانِ تحریم ها هستند. برای تخریب رابطه ایران 
و عراق بحث »صیغه زنان و دختران ایرانی توسط زوار عراقی مشهد و قم )که 
باز هم بی بی ســی و مهناز افشار پرچمدار بودند( مطرح شد و برای تخریب 
رابطه ایران و چین هم جهانپور -سخنگوی وزارت بهداشت- پیشقدم گردید«.

ارسطو قاچاقچی نیست!
پــس از بالا گرفتن نقد هــای منصفانه 
و البتــه غیرمنصفانــه درباره ســریال 
پایتخت 6 حالا ضرغامی رئیس پیشین 
صدا و ســیما هم وارد گود نقد شده و 
در صفحه اش نوشــته اســت: »ارسطو 
قاچاقچی نیســت! صرف نظــر از چند 
نقد بجا بــه پایتخت 6، باید مراقب بود 
که موارد مثبت ســریال، به عنوان نکات منفی آن مطرح نشــود. از جمله 
قاچاقچی شــدن ارسطو در این قســمت. اینکه خیلی از آدم ها به دلیل 
تخلف های حقوقی با ارقام پایین سروکارشــان بــه حبس می افتد و بعد 
از خلاصی و بســته بودن همه در های زندگی سالم اجتماعی، مجبور به 

ارتکاب جرم می شوند، واقعیت امروز جامعه ماست...«.

عضوی از خانواده ام هستی
این روزها توییت یکی از کاربران انگلیسی 
توییتر حســابی در این شبکه اجتماعی 
ترند شــده اســت. این زن انگلیســی با 
انتشــار تصویری از کمک های همسایه 
مسلمانش به او، نوشته است: »همسایه 
مسلمان من تا فهمید در قرنطینه خانگی 
هستم، یک بسته شامل میوه تازه، سالاد 
و ضدعفونی کننده از پنجره برایم فرستاد، از او پرسیدم چه چیزی در مقابلش 
باید بدم؟ جواب داد:هیچ چیز؛ تو همسایه من هستی، پس عضوی از خانواده ام 

هستی«.

 محمد تربت زاده  صداوسیما در روزهای کرونایی 
بیشتر از همیشه زیر تیغ انتقاد کاربران فضای مجازی 
قرار گرفته است. این بار البته نه برای کیفیت و محتوای 
برنامه هایش، بلکه به خاطر توییتی که وزیر ارتباطات 
حدود یک هفته پیش در صفحه شخصی اش منتشر 
کرد. آذری جهرمی هفته پیش در پاسخ به انتقادهای 
در  اینترنت،  سرعت  کندی  زمینه  در  کاربران  مکرر 
توییتر نوشته بود: »مسئولیت را می پذیرم. تلاش کردیم 
اما مصرف نسبت به یک اسفند حدود دو و نیم برابر 
شده. از اول هفته نصب ۸00 هزار پورت VDSL در 
تهران آغاز شده که یکماهه تموم می شه. موبایل رو ارتقا 
دادیم، اما شبکه ی موبایل فرکانس لازم داره که فعلًا 
در اختیار صداوسیماست و تا فرکانس آزاد نشه، دیگه 

ظرفیت بالاتر نمیره«.
حمله های مجازی به صداوسیما بلافاصله پس از انتشار 
این توییت آغاز شــد و فعالان مجازی بحثی را به نام 
»فرکانــس ۷00 تا ۸00« در این فضا راه انداختند که 
در مدت زمان کوتاهی تبدیل به یکی از ترندهای توییتر 
فارسی شد. اما فرکانس ۷00 تا ۸00 چه ویژگی خاصی 
دارد و ماجرای اختلاف صداوسیما و وزارت ارتباطات بر 

سر این فرکانس جنجالی چیست؟

  فرکانس 700 تا 800
نقطــه اختلاف میان صدا و ســیما و وزارت ارتباطات 
مربوط به مالکیت و بهره برداري از فرکانس رادیویي ۷00 
و ۸00 مگاهرتز به چندین سال پیش برمي گردد. این 
باندهاي فرکانسي زماني براي پخش آنالوگ برنامه های 
رادیویي و تلویزیوني، در اختیار صداوسیما قرار گرفته 
بود، اما حالا با تغییر پخــش برنامه های تلویزیوني به 
دیجیتال، این باندهاي فرکانســي بدون استفاده مانده 
است. در این میان وزارت ارتباطات مالکیت این سرمایه 
ملي را مطابق قانون و مقررات مدیریت طیف فرکانس، 
برای خودش می داند اما ســازمان صدا و سیما حاضر 

نیست این فضاي فرکانسي را برگرداند.
فرکانــس ۷00 تا ۸00 به دلیل برد بالایی که دارد، در 
جهان به فرکانس طلایی معروف شده و حتی اتحادیه 
جهاني مخابرات از حدود پنج ســال پیش مقرر کرده 
پخش آنالــوگ برنامه های رادیویــي و تلویزیوني در 
باندهاي فرکانسي ۷00 و ۸00 مگاهرتز متوقف و این 
فضا، براي بهره برداري دیجیتالي مورد اســتفاده قرار 

گیرد. 

 وزیر زیر بار نمی رود
هرچند مناقشه میان صداوسیما و وزارت ارتباطات بر 
سر فرکانس ۷00 تا ۸00 چندین سال است که ادامه 
دارد امــا این روزها به دلیل افزایش مصرف اینترنت و 
همچنین توییت جنجالــی وزیر ارتباطات، این دعوای 
میان ســازمانی یک بار دیگر رسانه ای شده است. وزیر 
ارتباطات معتقد اســت در شرایط فعلي بحران کرونا، 
می تواند با در اختیار داشــتن باندهاي فرکانسي ۷00 
و ۸00 مگاهرتــز از ایــن فضا براي توســعه ظرفیت 
موبایل و رفع کندي سرعت اینترنت استفاده کند، اما 
کارشناسان معتقدند استفاده از این باند فرکانسي براي 
توسعه ظرفیت شــبکه موبایل، زمانبر بوده و نیازمند 
سرمایه گذاري اســت. وزیر جوان اما زیر بار نمی رود و 
حتی به رئیس جمهور و ستاد ملی مقابله با کرونا هم 
نامه نوشــته و از دولت خواسته براي حل این اختلاف 

قدیمي پا پیــش بگذارند تا بتواند با در اختیار گرفتن 
باندهاي فرکانســي ۷00 و ۸00 براي ظرفیت ســازي 

توسعه شبکه موبایل در شرایط کنوني استفاده کند. 

  کم کاری وزارت ارتباطات
خیلی ها اما آذري جهرمــي را بابت طرح این موضوع 
در شــرایط فعلی مورد انتقاد شــدید قــرار داده اند. 
منتقدان آقــای وزیر معتقدند آذري جهرمي کم کاري 
وزارتخانه اش در تخصیص درســت منابع و تجهیزات 
و در تأمین ســرعت اینترنت را به دوش فرکانس های 
در اختیار صداوسیما می اندازد و به دلیل آنکه مردم از 
شبکه باکیفیت و ارزان واي فايِ خانگي محروم هستند، 
تلاش دارد مردم را مجبور به خرید اینترنت گران موبایل 
کند. موضوعی که کارشناسان هم کمی تا قسمتی با آن 
موافقند. این کارشناسان می گویند افت سرعت شبکه 
اینترنت موبایل و ثابت، ریشه در ضعف های ساختاری 
وزارت ارتباطات دارد. ضعف هایی مثل عدم به روزرساني 
تجهیزات میان لایه ای شــبکه و ضعف ساختار شبکه 
ملي اطلاعات که سبب شده مردم مجبور به استفاده از 

اینترنت گرانقیمت همراه شوند. 
در این میان این موضوع نیز از سوي کارشناسان مطرح 
شده که اولویت استفاده فرکانس های ۷00 و ۸00 به 
خاطر پوشش بالا، در خدمات عمومي رایگان از جمله 

خدمات نظامي، امداد و خبررساني است. 

 دست کم دو سال
گذشته از این حواشی، اگرچه وزیر جوان اعلام کرده در 
صورت آزاد شــدن فرکانس های ۷00 تا ۸00، سرعت 
اینترنت همراه تا چند برابــر افزایش پیدا می کند اما 

ابهام های زیادی در این باره وجود دارد.
به گفته کارشناسان این حوزه، حتي اگر این فرکانس ها 
در اختیار وزارت ارتباطات هم قرار گیرد و این وزارتخانه 
بلافاصله برای خرید تجهیزات، استقرار آن و راه اندازي 
اقدام کند، حداقل زمان مورد نیاز برای افزایش سرعت 
اینترنت نزدیک به یک یا دو سال است. به همین خاطر 
منتقدان آقای وزیــر می گویند آذری جهرمی کرونا را 
بهانه کرده و با راه انداختن یک فضای رســانه ای علیه 
صداوســیما، سعی دارد این سازمان را لای منگنه قرار 
دهد. با این همه اما دعوای صداوسیما با وزارت ارتباطات 
بیشتر از همیشه بالا گرفته و کاربران فضای مجازی هم 
که حالا در جریان جزئیات این درگیری قرار گرفته اند، 
چپ و راست هیزم به آتش درگیری می ریزند! به همین 
خاطر زیاد بیراه نیست اگر در ادامه نظر چند متخصص 

را دراین باره بخوانیم.

 هزار گیگ اینترنت هم فایده ندارد
مسعود داوري نژاد، رئیس اسبق سازمان تنظیم مقررات 
و ارتباطات ادعا می کند دلیل عدم واگذاری این فرکانس 
از سوی صداوسیما این است که این سازمان می خواهد 
این فرکانس را بفروشد! داوری نژاد دراین باره می گوید: 
»هم اکنون مناقشه و دعوا در مورد این فضاي فرکانسي 
بر سر خرید و فروش آن است و این درحالي است که 
از نظر قانوني مالکیت فرکانس در اختیار دولت است. 
بیشترین استفاده از فرکانس ۷00 در دنیا براي توسعه 

موبایل است«. 
از آن طرف نظریه دیگری هم در فضای مجازی منتشر 
شده که معتقد است صداوسیما فرکانس را برای توسعه 

شبکه های HD نگه داشته است. داوری نژاد در این باره 
هم گفته اســت: »پخش HD زمینــي هم اکنون از 
ســوي سازمان صدا و سیما در حال انجام است و روي 
ماهواره نیز به راحتي ماهواره HD قابل اجاره اســت 
که بــه مراتب ارزان تر از فرکانس رادیویي اســت. این 
موضوع که گفته می شود از فرکانس های ۷00 و ۸00 
بخواهند براي پخش HD استفاده کنند به هیچ وجه 
اظهارنظر کارشناسي نیست، چرا که این باند فرکانسي 
بسیار ارزشــمند است و در دنیا نیز بیشترین استفاده 
آن براي توسعه شبکه های موبایل است. در زماني که 
همه کشــورها در حال حرکت به سمت 5G هستند، 
این باندهاي فرکانســي ارزان قیمت، بسیار کاربردي 
هســتند«. داوری نژاد البتــه در ادامه صحبت هایش، 
ادعای جهرمی درباره کند بودن اینترنت به دلیل عدم 
دسترسی وزارت ارتباطات به فرکانس ۷00 تا ۸00 را 
هم رد کرده و درباره حداقل مدت زمان بهره برداری از 
این موج فرکانسی در کشورمان هم گفته است: »تحقق 
5G در کشور نیازمند سرمایه گذاري و طراحي شبکه 
است. کیفیت فعلي اینترنت به موضوع فرکانس ۷00 
و ۸00 ربطي ندارد، چرا که کیفیت در داخل کشــور 
نیازمند تأمین تجهیزات است و شبکه انتقال باید جواب 
بدهد، اما هم اکنون ظرفیت توســعه در کشور وجود 
ندارد. اینترنت به تنهایي به کار نمی آید وقتي ظرفیت 
توســعه داخلي وجود ندارد. در این شرایط حتي هزار 

گیگ اینترنت رایگان نیز کاربردي نخواهد داشت«.

  اهرم فشار
این روزها بحــث فرکانس طلایی آن قــدر در فضای 
مجــازی بالا گرفته که نماینــدگان مجلس هم به آن 
ورود کرده اند. اما اگر خاطرتان باشــد سال ۹۷ هم که 
وزیر ارتباطات پیشنهاد استفاده بهینه از این باندهای 
فرکانسی را در لایحه بودجه سال ۹۸ به مجلس شورای 
اسلامی ارائه داده بود، پای این فرکانس به بهارستان باز 
شده بود اما در نهایت مجلسی ها به این نتیجه رسیدند 

که حل اختلاف را به عهده دو سازمان واگذار کنند. 
از آن طرف رســول جلیلی، عضو شورای عالی فضای 
مجازی هم زیرفشار رسانه ها و کاربران فضای مجازی، 
توپ را از زمین صداوسیما بیرون انداخته و گفته است: 
»شورای عالی فضای مجازی تا امروز هیچ دستوری از 
وزارت ارتباطات مبنی بر رسیدگی به فرکانس ۷00 و 
۸00 در اختیار رســانه ملی نگرفته است. در واقع این 
موضوع نه در این برهه زمانی بلکه در زمانی مشخص و 
به دور از حواشی و جدال باید با حضور رئیس سازمان 
صدا و سیما و وزارت ارتباطات در شورای عالی فضای 
مجازی مطرح شــود و پس از نظرات کارشناسی و با 
در نظر گرفتن حق و حقوق هر دو دستگاه اجرایی به 
آن رســیدگی شود«.گذشته از این موضوع که در این 
ماجرا حق با صداوسیماست یا وزارت ارتباطات، به نظر 
می رسد آقای وزیر، کرونا و افکار عمومی را تبدیل به اهرم 
فشار علیه صداوسیما کرده است؛ چون همان طور که 
کارشناس ها می گویند از نظر فنی هیچ جوره نمی شود 
در این مدت زمان اندک، ســرعت اینترنت را از طریق 
فرکانس طلایی افزایش داد. شاید بهتر باشد همان طور 
کــه متخصصان این حوزه می گوینــد، وزیر ارتباطات 
رفع و رجوع کردن مشــکل مالکیت فرکانس ۷00 تا 
۸00 را بگذارد برای زمانی که آب ها از آســیاب بیفتد 
و کشورمان بحران »کرونا« را پشت سر گذاشته باشد.

 مجازآباد
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یک تیر و دو نشان فدراسیون فوتبال

پشت پرده خداحافظی احتمالی 
با اسکوچیچ

»سادیو مانه« گذشته خود را فراموش نمی کند

ساخت بیمارستان، مسجد و مدرسه 
توسط ستاره مسلمان لیورپول

 گفت وگو با عباس زارعی به انگیزه انتشار تازه ترین ترجمه اش که مورد اقبال مخاطب قرار گرفته است 

اگر حقیقت این باشد...  

بچه ها که نگاه به در می کنند

عباسعلی سپاهی یونسی / این روزها سخت می گذرد. به نظرم حتی 
به آن هایی که می خواهند خودشــان را قوی نشان بدهند و به دیگران 

هم روحیه بدهند سخت می گذرد. 
اصلًا وقتی پای اجبــار در کار و رفتاری به میان می آید، تمایل آدم به 
انجام آن کار و رفتار کم می شود. حالا ماجرای ماست که اجبار در خانه 
ماندن برای همه ما نوشته شده اســت. بعضی ها البته انگار شامل این 
اجبار نیســتند و این توافق جمعی جهانی را نادیده می گیرند. باز این 

افراد هم دو گروه می شوند.
آن هایی که نان خانواده را روزانه درمی آورند و اگر یک روز سر گذر نروند 
یا اگر به مغازه اجاره ای خودشان نروند، چرخ زندگیشان نمی چرخد. اما 
گروهی هم هستند که دستشان به دهانشان که می رسد هیچ، تا پشت 
سرشــان هم می رسد اما باز بیرون می آیند و لابد توجیهی برای بیرون 

آمدن خودشان دارند. 
چیزی که بین این دو گروه مشترک است این است که بالاخره از چهار 
دیواری خانه بیرون می زنند. اما در شهرها گروهی هستند که این روزها 
به هیچ عنوان بیرون نمی آیند و کسی هم به دیدن آن ها نمی رود. وقتی 
به خــودم فکر می کنم می بینم در این بیــش از یک ماه بالاخره برای 
خرید مایحتاج تا ســر کوچه رفته ام و آســمان را دیده ام، اما فکرش را 
بکنید بچه ها و بزرگ ترهایی که در مراکز خیریه نگهداری می شوند الان 

بیش از یک ماه است که بیرون نیامده اند. 
خیلــی از این بچه ها یا پدر و مادری ندارنــد و یا اگر دارند پدر و مادر 
مؤثری ندارند که اگر داشــتند، کار بچه هــای بی گناه به مراکز خیریه 
نمی کشــید. این جور بچه ها همه امیدشان شرکت در برنامه هایی است 

که خیران برای آن ها تدارک می بینند. 
غیر از شرکت در این برنامه ها و یا شرکت در برنامه هایی که مرکزی که 
در آن نگهداری می شــوند برای آن ها تدارک می بینند، دلخوشی دیگر 
این بچه ها ســر زدن های مردم خیّر و نوعدوست به این بچه هاست که 

آن هم این روزها تعطیل شده است. 
آدم هایی هســتند که به طور مرتب به این مراکز ســر می زنند و حالا 
نمی توانند میهمان این مراکز شوند تا لبخندی بر لب بچه ها و آدم هایی 
بنشانند که در مراکز نگهداری از بچه های بی سرپرست و یا بد سرپرست 
نگهداری می شــوند. دعا می کنم این دلتنگی دوطرفه زودتر تمام و در 
مراکــز دوباره برای بیــرون آمدن بچه ها و بــرای بازدیدهای آدم های 

مهربان باز شود.

ورزش: ستاره ایرانی شاغل در لیگ پرتغال در رادار 
یکی از پرافتخارترین و مهم ترین باشــگاه های این 

کشور قرار گرفته است. 
 ســایت رکورد پرتغال با انتشــار گزارشی نوشت:

» مهدی طارمی ســتاره خط حملــه تیم ریوآوه 
در رادار روبرت آموریم ســرمربی تیم اسپورتینگ 
لیســبون قرار گرفته اســت. طارمی در این فصل و 
پس از حضــور در ریوآوه نمایش درخشــانی برای این 
تیم داشــته است، او در مجموع 24 بازی برای این تیم 
در ســه جام انجــام داده و 11 گل زده و پنج پاس گل 
داده اســت و همین سبب شده تا ســرمربی 35 ساله 
اســپورتینگ لیسبون باردیگر انگشــت علاقه اش را به 

سمت مهدی طارمی مهاجم ایرانی نشانه بگیرد.
اســپورتینگ در این فصل در خط حملــه عملکرد خوبی 
نداشته و شاید یکی از دلایلی که این تیم در حال حاضر در 
رده چهارم رده بندی لیــگ پرتغال قرار دارد همین موضوع 
باشــد. آن ها در این فصل تا اینجا در مجموع 3۷ گل به ثمر 

رسانده اند....

روایت مجازی

کرونا نوشت

عباسعلی سپاهی یونسی
annotation@qudsonline.ir

کندی اینترنت زیر سر صداوسیماست یا کم کاری وزارت ارتباطات؟کندی اینترنت زیر سر صداوسیماست یا کم کاری وزارت ارتباطات؟

این فرکانس های طلاییاین فرکانس های طلایی

چرا باید با سپاه تماس گرفته شود...؟
قدس زندگی/ »... هنگام صدور 
به  گواهی فوت متوفیــان مبتلا 
کرونا کــه در منزل جان باختند 
نمایندگان شــبکه  با  باید  حتماً 
بهداشت و سپاه پاسداران تماس 

گرفته شود«! 
براســاس آنچه لابــد در فضای 
مجازی دیده اید، تأکید و توصیه 
بالا، بخشــی از نامه مدیر شبکه 
بهداشــت و درمان شهرســتان 
»آســتانه اشــرفیه« است و این 
بار شــایعه و دروغ نیست، چون 
تصویر نامه هم موجود اســت و 

جعلی نیست. 
وقتی شــایعه و خبر هــای دروغ می توانند در فضــای حقیقی و مجازی، 
دســتمایه هــزار جور حــرف و حدیث و انتقــاد و دعواهای سیاســی و 
غیرسیاسی شوند، بدون شــک یک خبر که با سند و مدرک همراه است 
و حاصل فتوشــاپ و این جور چیزها نیست، خیلی بیشتر می تواند سبب 

جنجال شود. 
به هر حال معلوم نیســت کدام شیرپاک خورده ای، بدون هیچ توضیحی، 
تصویــر و متن ایــن نامه را که مربوط به ۷ فروردیــن ۹۹ بود، در فضای 
مجازی منتشــر کرد تا خیلی از کاربران با انتقادهای تند، حمله به سپاه و 
بسیج و دیگر مسئولان را آغاز کنند و برخی از بی اعصاب های این فضا هم 
که انگار با جنجال ها و حاشــیه های فضای مجازی نفس می کشند، شروع 

به تفسیر و تأویل های عجیب و غریب کنند!
با اعصاب تر و منطقی ترهایش هم یقه مسئولان وزارت بهداشت را بگیرند 
که: » آقای ســخنگوی وزارت بهداشت! چرا باید برای صدور گواهی فوت 
افراد کرونا مثبت یا مشــکوک به کرونا با نماینده ســپاه پاسداران تماس 

گرفته شود«؟
خلاصه اگرچه کمی طول کشید اما در نهایت »علیرضا وهاب زاده« مشاور 
وزیر بهداشت و مسئول فضای مجازی ستاد ملی مقابله با کرونا در فضای 
مجازی مجبور به توضیح شد تا شک و شبهه ها برطرف شود و همه بدانند 
چرا همزمان با صدور گواهی فوت مبتلایان به کرونا، باید به سپاه و بسیج 
هم اطلاع داده شــود. وهاب زاده در ایــن باره گفت: »عملیات ضدعفونی 
منازل و انتقال جسد فوت شدگان بر اثر کرونا و دفن آن ها توسط تیم های 
مشــترک بسیج و نیروهای بهداشت انجام می شــود. این تیم ها از ابتدای 
طرح بســیج ملی مقابلــه با کرونا در حال غربالگــری و ضدعفونی اماکن 

هستند«. 

بنفیکا و اسپورتینگ پیشقدم شدند

طارمی در رادار مدعیان 
لیگ پرتغال
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سینا حسینی: فوتبال ملی ایران یک بار دیگر در آستانه 
یک بحران جدید قرار گرفته اســت، تصمیمی که بدون 
تردید در صورت عملی شــدن می تواند یک ضربه بزرگ 

دیگر به پیکره نحیف و رنجور فوتبال ملی وارد سازد.
حکایت، همان حکایت قدیمی اســت، پشیمانی از یک 
انتخاب اشــتباه، دقیقاً همان اتفاقی کــه پس از خروج 

کارلوس کی روش در فوتبال ملی ما رخ داد!

از ویلموتس تا اسکوچیچ
هنوز ماه عسل ویلموتس 8 میلیون یورویی تمام نشده بود 
که شاهد یک طلاق زودهنگام شدیم. ویلموتس رفت تا 
سناریو نویسان پروژه طلوع می کنیم دوباره دست به قلم 
شدند تا پلان بعدی این نمایش نامه مضحک و خنده دار 

را بنویسند!
همه ســیگنال ها به انتخاب مربی وطنی ختم می شــد 
اما آن ها برای هدایت تیم ملی نه قلعــه نویی را انتخاب 
کردند نه علی دایی را بلکه به سراغ یک ویچ بدون کارنامه 
رفتند تا سرمربی صنعت نفت آبادان بدون هیچ سابقه ای 
روشن روی نیمکت تیم ملی بنشیند.انتخاب اسکوچیچ 
حجم ســنگینی از انتقادات را به راه انداخت اما مدیران 
فدراسیون فوتبال تلاش کردند مربی بدون کارنامه خود 

را با چهره ای بزک شده وایده آل جلوه دهند.
با این وجود بهاروند در غیاب مهدی تاج زیر برگه استخدام 
او را امضا کرد. شیوع بیماری کرونا تمام معادلات حاکم بر 
فوتبال دنیا را به هم ریخت، با تعویق بازی های مقدماتی 
جام جهانی و تعطیلی تمرینات همــه چیز به هاله ای از 
ابهام فرو رفت، در همین گیر و دار یک جرقه جدید در اتاق 
فکر ورزش ایران تیم ملی را در آستانه یک بحران جدید 
قرار داده است! تصمیمی که منجر به برکناری اسکوچیچ 

می شود و انتخاب یک مربی خارجی دیگر!

طلوع با کالدرون؟
خداحافظی با اسکوچیچ هر چند فعلًا در حد شایعه است 
اما به نظر می آید با توجه به اتفاقات مشابه ای که در دوران 
جدایی مارک ویلموتس در فوتبال ایران رقم خورد بعید 
نیســت یک بازی جدید در راه است! حضور کالدرون در 
رأس هرم فنی تیم ملی و خداحافظی اســکوچیچ بدون 
انجام حتی یک بازی ملی! این ســناریو یک بازی دو سر 
بردی است که از یک سو مدیران فدراسیون فوتبال را از 
خطر حذف مقدماتی جام جهانی نجات می دهد، از طرفی 

پرسپولیس را از یک غرامت سنگین نجات خواهد داد.

پشت پرده خداحافظی با مرد کروات
اما پشت پرده این خبر جنجالی چیست؟ گفته می شود 
ماجرا از این قرار است که قرارداد اســکوچیچ تا تیرماه 
بیشتر اعتبار ندارد و در صورت موافقت فدراسیون فوتبال 
این قرارداد وارد فاز بعدی می شــود در غیر این صورت 
اتوماتیک وار با پرداخت غرامتی پنج ماهه فدراســیون 

می تواند قرارداد اسکوچیچ را فسخ کند.
به این شکل که فدراســیون حقوق اسکوچیچ را تا پایان 
آخرین ماه حضورش در ایران به عنوان ســرمربی تمام و 
کمال پرداخت می کند و از آن پس حقوق پنج ماه بعدی 
را به عنوان غرامت به وی پرداخت خواهد کرد تا قرارداد 

فی مابین به صورت یک طرفه فسخ شود!
از آنجــا که فدراســیون فوتبال در برهه کنونی شــاهد 
انتقادات بســیار زیادی بابت انتخاب اســکوچیچ است 
آن ها پس از تعطیلی مســابقات مقدماتی جام جهانی با 
پیشنهاد دو تن از اعضای ارشد فدراسیون فوتبال به این 

فکر افتادند که به دنبال یک انتخاب جدید باشند تا شانس 
صعود ایران به مرحله بعدی مقدماتی جام جهانی بیشتر 

شود. به همین دلیل به سراغ نام گابریل کالدرون رفتند!

شکایت و تکذیب
گابریل کالدرون ســرمربی آرژانتینی سابق پرسپولیس 
در حال حاضر بیکار است و از پرسپولیس شکایت کرده 
تا غرامت 550 هزار دلاری خود را دریافت کند، شــنیده 
می شود مذاکرات جدی با این ســرمربی صورت گرفته 
تا به شرط بازپس گیری شکایتش از پرسپولیس و اعلام 
رضایت از این باشگاه به کمیته حل اختلاف فیفا به عنوان 
سرمربی تیم ملی انتخاب شــود تا به جای پول غرامت با 
حضور در کادر فنی تیم ملی همان پول را در حوزه فوتبال 

ملی ایران دریافت کند.
قرار نبود این خبر رســانه ای شــود چون همان طور که 
ویلموتس ماجرای فسخ یکطرفه قراردادش را از رسانه های 
خبری فهمید و اقدام به شــکایت کرد حالا ممکن است 
اسکوچیچ هم چنین رفتاری را از خود نشان دهد و برای 

فوتبال ایران یک پرونده حقوقی دیگر راه بیندازد، از این 
رو مدیران فدراسیون فوتبال خیلی زود این خبر را تکذیب 

کردند تا مانع از پیگیری حقوقی اسکوچیچ شوند. 
امیرمهدی علوی سخنگوی فدراسیون فوتبال در واکنش 
به ایــن خبر اظهار کــرد: دراگان اســکوچیچ همچنان 
سرمربی تیم  ملی ایران اســت و بحثی درباره تغییر وی 
وجود ندارد؛ براین اساس شــایعه مذاکره با مربیان دیگر 

تکذیب می شود .
او ادامه داد: اسکوچیچ تا آخرین روزهای سال گذشته در 
ایران حضور داشت و امور مربوطه را پیش می برد. وی با 
کسب اجازه از فدراسیون فوتبال و با توجه به شرایط پیش 
آمده به دلیل بیماری کرونا راهی زاگرب شد و به محض 
اعلام فدراســیون برای از ســرگیری برنامه ها به تهران 

مراجعت خواهد کرد.
اما حقایق و ردپاهای پشــت پرده نشان دهنده این است 
که فوتبال ایران در آســتانه یک تصمیــم عجیب دیگر 
قرار گرفته است تا همانند یک موش آزمایشگاهی تحت 

آزمایش های عجیب و غریبی قرار گیرد.

یک تیر و دو نشان فدراسیون فوتبال

پشت پرده خداحافظی احتمالی با اسکوچیچ

فهرست فروش سولسشر فاش شد
ورزش: روزنامه انگلیســی دیلی میل مدعی اســت اوله گنار سولسشــر، سرمربی 
منچستریونایتد با هدف آزادسازی منابع مالی لازم برای خرید بازیکنان مد نظرش 
در فصل تابستان، یک فهرســت فروش پنج نفره تهیه کرده و پنج نفر از ستاره های 
امروز یونایتد را برای فروش به مدیریت معرفی کرده است. در این فهرست فیل جونز، 
جسی لینگارد، آندریاس پریرا، کریس اسمالینگ و الکسیس سانچز هستند. از بین 
این پنج نفر، اسمالینگ و سانچز در حال حاضر به عنوان بازیکن قرضی در تیم های 

دیگر توپ می زنند.

پدیده آنگولایی، جایگزین پوگبا در رئال ؟
ورزش: بر اساس اعلام روزنامه اسپانیایی آ اس، باشگاه رئال مادرید در صورتی که در نهایت 
نتواند در تابستان پیش رو پل پوگبا ستاره فرانسوی منچستریونایتد را به خدمت بگیرد، 
به جای او به سراغ پدیده فرانسوی باشگاه رن، ادواردو کاماوینگا رفته و او را با پرداخت 60 
میلیون یورو جذب خواهد کرد. این ادعای آ اس در حالی مطرح شده که احتمال عزیمت 
پوگبا به رئال در تابستان آتی روز به روز کمتر به نظر می رسد. کاماوینگا پدیده ای است که 
توجه تعدادی از باشگاه های بزرگ اروپایی را به خود جلب کرده و رئال مادرید حالا برای 

جذب این ستاره 17ساله برنامه ریزی می کند.

مسی: اینتر برو نیستم
ورزش: در دوران فراگیری کرونا 1.5 میلیون اکانت مشکوک پیدا شدند که اطلاعات 
غلط منتشر می کردند. لیونل مسی در چنین شرایطی یکی از توییت های یک رسانه 
آرژانتینی را تکذیب کرد. این رسانه نوشــته بود که مسی به اینتر خواهد پیوست و 
همچنین مدعی شــده بود که 1.6 میلیون یورو برای ضمانت آزادی رونالدینیو از 
زندان را ستاره آرژانتینی پرداخت کرده است. مسی در آخرین مصاحبه اش با موندو 
دپورتیوو گفت: بارها گفته ام که هدفم ادامه دادن در باشــگاه بارسلوناست؛ زمانی 

که باشگاه و هواداران خواهان ماندنم باشند. از طرف من هیچ مشکلی وجود ندارد.

اتلتیکو، رقیب میلان برای جذب میلیک
ورزش: اتلتیکو مادرید در نقل و انتقالات زمستانی تلاش زیادی برای جذب مهاجم اروگوئه ای 
پاری سن ژرمن یعنی ادینسون کاوانی انجام داد اما نهایتاً با مخالفت باشگاه فرانسوی این انتقال 
نهایی نشد. با این حال به نظر می رسد که باشگاه اسپانیایی قصد دارد در تابستان هر طور که 
شده خط حمله خود را تقویت کند. طبق گفته آاس باشگاه اتلتیکو مادرید قصد دارد هر طور 
که شده در تابستان پیش رو آرکادیوش میلیک را به خدمت بگیرد. بر اساس ادعای آاس دیگو 
سیمئونه علاقه زیادی به جذب ستاره لهستانی دارد و اتلتیکومادرید می توانند با پرداخت ۴0 

میلیون یورو به راحتی این بازیکن را از ناپولی به خدمت بگیرد.

ورزش: ستاره ایرانی شــاغل در لیگ پرتغال در رادار 
یکی از پرافتخارتریــن و مهم ترین باشــگاه های این 

کشور قرار گرفته است. 
سایت رکورد پرتغال با انتشار گزارشی نوشت:» مهدی 

طارمی ستاره خط حمله تیم ریوآوه در رادار 
روبرت آموریم ســرمربی تیم اسپورتینگ 
لیسبون قرار گرفته است. طارمی در این 
فصل و پس از حضور در ریــوآوه نمایش 
درخشانی برای این تیم داشته است، او در 

مجموع 2۴ بازی برای این تیم در ســه جام 
انجام داده و 11 گل زده و پنج پاس گل داده 

است و همین سبب شده تا سرمربی 35 
ساله اسپورتینگ لیسبون باردیگر 

انگشــت علاقه اش را به ســمت 
مهدی طارمی مهاجــم ایرانی 

نشانه بگیرد.
اســپورتینگ در این فصل در 
خط حمله عملکــرد خوبی 
نداشــته و شــاید یکی از 
دلایلــی که ایــن تیم در 

حــال حاضــر در رده 
چهارم رده بندی 

پرتغال  لیگ 
رد  دا ر  قــرا

همیــن 
موضوع باشد. 

آن ها در ایــن فصل 
تــا اینجــا در مجمــوع 37 گل به ثمر 
رســانده اند. آن ها از مدتی قبل به فکر 
تقویت خط حمله بودند و در زمســتان 
نیز آموریم به جذب مهدی طارمی ابراز 
علاقه کرد و حتی مهاجم ایرانی تا آستانه 
انتقال به لیسبون پیش رفت اما در نهایت 
این اتفــاق رخ نداد تا اســپورتینگی ها 
آندراز اسپورار اسلونیایی را از اسلاوین 
براتیسلاوای اسلونی با قراردادی پنج 

ساله جذب کنند.

پیشنهاد اسپورتینگ
بــا ایــن وجــود »رکورد« نوشــت 
که طارمی بــار دیگــر در رادار تیم 
اسپورتینگ قرار گرفته و این احتمال 
وجــود دارد که در تابســتان مهاجم 
ایرانی ریوه آوه شهر ویلادوکنده را به 

مقصد لیسبون ترک کند. اما رفتن طارمی به لیسبون 
الزاماً نمی تواند به معنای عقد قرارداد او با اسپورتینگ 
 باشــد چرا که یک غول دیگــر فوتبــال پرتغال نیز 
علاقه مندی اش را به جذب ستاره ایرانی ریوآوه اعلام 

کرده است.
مهدی طارمی به طور قطع در تابســتان از تیم 
فعلی اش ریــوآوه جدا خواهد شــد. بازیکنی 
که بــا نمایش عالــی در بازی هــای این فصل 
 بایــد خــود را آمــاده یــک انتقــال بزرگ

کند.

بنفیکا هم وارد شد
روزنامــه آبــولا دیگر 
ژ  نشــریه پرتیــرا
پرتغالی در این 
رابطه نوشــت 
که بنفیکا نیز 
هــد  ا می خو
طارمــی را در 
جذب  تابستان 
ین  کند و شــاید ا
موضوع کار را حسابی 
برای اســپورتینگ دشوار 

کند.
اما این بدان معنا نیست که 
اســپورتینگ توانایی مالی 
چندانی در بازار نقل و انتقالات 
پیش رو نــدارد. برخی نقل و 
انتقــالات وجــود دارد کــه 
می تواننــد بــه زودی قطعــی 
شوند که به طور عمده در پرتغال 

هستند. 
برونو لاژ ســرمربی بنفیکا بسیار از 
خصوصیات طارمــی، بازیکنی که به 
نظر می رسد در مدل بازی خود به خوبی 
جا افتاده است تعریف می کند: او باهوش 
و سریع اســت و می تواند در سه موقعیت 
 مختلف؛ هجومی بازی کند، به دفاع کمک کند 

و بازی سازی کند.  
جالــب اینکه با وجــود تعطیلی لیــگ فوتبال 
در کشــورهای مختلــف و بلاتکلیفــی  در ادامه 
برگزاری ایــن مســابقات، اقدامات باشــگاه ها برای 
 نقل وانتقــالات تابســتانی فصل آینــده در اروپا آغاز 

شده است.

ورزش: پایانِ مسابقات شمشیربازی جام جهانی لهستان 
و مسجل شدن ســهمیه تیمی ایران برای المپیک تقریباً 
همزمان شد با فراگیری ویروس کرونا در ایران و تأثیری که بر 
تمام فعالیت های ورزشی و غیرورزشی گذاشت به طوری که 
شمشیربازی مثل مجتبی عابدینی پس از بازگشت به ایران 
خود را در منزل شخصی قرنطینه کرد و این گونه به شعار »در 

خانه بمانیم« عمل کرده است.
البته وی طی این مدت تمرین در منزل را دنبال کرده اما فقط 
در حدی که آمادگی بدنی اش را  تا حدی حفظ کند چرا که 
تأکید دارد تمرین با اسلحه شمشیربازی به گونه ای نیست 
که بتوان آن را در محیطی غیر از سالن تمرین انجام داد. به 
همین دلیل است که این شمشیرباز تعویق در زمان برگزاری 

بازی های المپیک را به نفع خود و هم تیمی هایش می داند.

در قرنطینه هستم
مجتبی عابدینی گفت: به محض بازگشت از محل برگزاری 
جام جهانی لهستان تا به امروز در خانه بوده ام و فقط برای 
خریدهای ضروری منزل را ترک کرده ام. اعضای خانواده ام 
یک هفته زودتر از خودم وارد قرنطینه خانگی شدند. الان 
نزدیک به 50 روز است این گونه زندگی می کنیم.تمرین با 
اسلحه شمشیربازی به گونه ای است که باید فقط در سالن 
تمرینی انجام شــود. اگر در جایی مانند خانه آن هم خانه 
آپارتمانی این تمرینات را انجام دهیم، تبعات خواهد داشت. 
اگر در جریان تمرین یک حمله داشته باشیم یک طبقه را 
پایین می آورد و ساختمان را ویران می کند. این ملی پوش 
شمشیربازی اسلحه ســابر ایران با تأکید بر اینکه تمرین 
شمشیربازی درخانه امکان پذیر نیست تصریح کرد: انجام 
حمله در حین تمرین و ضربه ای که به زمین وارد می کنیم، 
صدایی ایجاد می کند که ویران کننده است. اصلًا نمی شود 
بدون ملاحظه این تمرین را در خانه انجام داد. شــاید ایده 

بعضی ها این باشد که از ماسک شمشیربازی برای تمرین در 
خانه استفاده شود و به قول شمشیربازان نوک بزنند یعنی با 
شمشیر به ماسک ضربه بزنند که من اصلاً این را قبول ندارم. 
در هر صورت فعلًا با این شــرایط کنار می آییم و به تمرین 
مختصر بدنی بسنده می کنیم چون چاره ای غیر از این نداریم.

دغدغه های اردویی
وی گفت: در حال حاضر همه مردم از هم می ترســند که 
البته این خوب است چون سبب می شوند نسبت به رعایت 
پروتکل های کرونا مُقَیدتر شوند. به هر حال تا زمان پاک شدن 
کامل جامعه از کرونا هیچ پیش بینی در مورد بازگشت به اردو 
و تمرین نداریم. البته برای رشته ای مانند شمشیربازی این 
مسئله خیلی نگران کننده نیست. به هر حال ما سهمیه خود 
را قطعی کرده ایم و دغدغه ای از این حیث نداریم. بحران 
کرونا وتأثیری که مبنی بر لغو فعالیت ها داشته بیشتر برای 
ورزشکارانی مشکل ساز شده که همچنان استرس حضور در 

میادین انتخابی المپیک را دارند.

تعویق المپیک به نفعمان است
شمشیرباز المپیکی ایران همچنین به تغییر ایجاد شده در 
زمان بازی های المپیک اشاره کرد و گفت: اعتراف می کنم 
تا قبل از اینکه تصمیم نهایی برای تعویق بازی ها گرفته شود 
و به خصوص وقتی صحبت از برگزاری احتمالی بازی ها در 
موعد مقرر )مردادماه امسال( می شد، استرس زیادی داشتم 
چون می دانستم به خاطر شرایط ایجاد شده نمی توانیم خوب 
تمرین کنیم و با آمادگی کامل به توکیو برویم بنابراین تعویق 
یکساله المپیک به نفع من و هم تیمی هایم است چون بدون 
دغدغه کسب سهمیه، یک سال و نیم زمان تمرین داریم. 
البته اینکه چه زمانی شرایط برای بازگشت به تمرینات مهیا 

شود، مشخص نیست اما در هر صورت کمبود زمان نداریم.

بنفیکا و اسپورتینگ پیشقدم شدند

طارمی در رادار مدعیان لیگ پرتغال
عابدینی: از ترس خراب شدن خانه ام 

تمرین   نمی کنم

گفت و گوی ویژه

 آرش برهانی: دایی می خواست
 به پرسپولیس بروم

ورزش: آقای گل تاریخ باشگاه استقلال در مورد لایو چند شب 
پیش خود توضیح داد.آرش برهانی چند شب پیش در گفت و 
گوی لایو با هواداران خود گفت: از پرسپولیس پیشنهاد داشته 
اما علیرضا نیکبخت واحدی اجازه نداده با این تیم قرارداد امضا 
کند. این موضوعی است که سبب سوء تفاهم هواداران استقلال 
شده است و این شائبه را به وجود آورده است که او تصمیم بر 
ترک استقلال داشته است.آرش برهانی با رد این موضوع گفت: 
اصلاً چنین چیزی نبود و من حتی فکر رفتن به پرسپولیس را 
هم نمی کردم چه برسد به اینکه تصمیمی گرفته باشم. من در 
سال هایی که در استقلال بازی می کردم فکر کنم تعصبم را به 
هواداران نشــان داده ام و حرف های من یک سوء تفاهم بوده 
است.او ادامه داد: من گفتم در یک جمعی بودم که یکی به من 
زنگ زد و چنین پیشنهادی را مطرح کرد، برای من که از اول 
جواب مشخص بود ولی نیکبخت هم گفت نرو چون خودش 

از تصمیمی که چند سال پیش گرفته بود خیلی پشیمان بود.
مهاجم سابق استقلال در مورد اینکه پیشنهاد او از پرسپولیس 
مربوط به چه زمانی می شود هم گفت: مربوط به زمانی است 
که آقای دایی سرمربی پرسپولیس بودند. البته این پیشنهاد 

رسمی نبود و خودم هم اصلاً به آن فکر نکردم.
وی افزود: این را هم بگویم این پیشنهاد نه از سوی آقای دایی 
بود و نه مدیرعامل وقت پرسپولیس، من یک دوست مشترک 
با بعضی از پرسپولیســی ها دارم که او این پیشنهاد را مطرح 
کرد. چیز مهمی هم نبود. آرش برهانی در پایان گفت: منظور 
من از به زبــان آوردن آن حرف ها این بود که علیرضا از رفتن 
به پرسپولیس پشیمان است وگرنه اصلًا بحث رفتن من به 
پرسپولیس مطرح هم نبود و من هرگز چنین کاری نمی کردم.

ورزش: ســتاره پرســپولیس می گوید: تمــام بازیکنان این تیــم روی یحیی 
گل محمدی برای جانشینی کالدرون اتفاق نظر داشتند.

مهدی ترابی پس از انتخاب به عنوان برترین بازیکن لیگ برتر از نگاه برنامه نوروز 
فوتبالی شبکه ورزش، در گفت وگویی اظهار کرد: در تیم پرسپولیس همه با هم 
تلاش می کنیم و با کمک هواداران می توانیم موفقیت ها را بدست بیاوریم. این 
پرسپولیس بود که موجب شد که خوش بدرخشم و امیدوار هستم در ادامه فصل 

که بازی ها برگزار می شود، دوباره خوش بدرخشم.
او درباره تمجید بیشتر بازیکنان پرسپولیس از عملکردش ابراز کرد: شاید به این 
خاطر بوده که بیشتر از بقیه دیده شــدم ولی چنین اتفاقی کار جمعی با کمک 
کادر فنی، اعضای داخل باشگاه، بازیکنان و... بوده و همه لطف داشتند که اسم 

من را گفتند.

گل السد
ستاره پرسپولیس درباره اینکه کدام گل خود را بیشتر از همه دوست دارد، عنوان کرد: 
دو گل را بیشتر از همه دوست دارم؛ گل به السد قطر در مسابقه ای که متأسفانه حذف 
شدیم، شیرینی خاص خود را نداشت. اگر در آن بازی صعود می کردیم، بهتر می شد 
ولی آن بازی را بخاطر ناداوری از دست دادیم و از آسیا حذف شدیم. گلی هم که در 
لیگ نوزدهم به گل گهر زدم را خیلی دوست دارم. ترابی درباره گل های زیبایی که با 
پای راست می زند گفت: من راست پا هستم و در پست وینگر چپ بهتر بازی می کنم و 
در آن پست می توانم در پاس دادن یا شوت زدن مؤثر باشم. خدا را شکر امسال در این 

پست بازی کردم و فکر می کنم جواب اعتماد کادر فنی را دادم.

نخستین قهرمانی
او با بیان اینکه جذاب ترین قاب سال ۹8 برای من قهرمانی پرسپولیس بود اظهار 
کرد: نخستین قهرمانی خودم در لیگ برتر را همراه با پرسپولیس تجربه کردم 

و از طرف دیگر پرسپولیس توانست در قهرمانی هت تریک کند که 
اتفاق مهمی بود.

سیدجلال، مرد سال
مهاجم پرسپولیس درباره ارزشمندترین بازیکنان این تیم 

ابراز کرد: همه تیم پرسپولیس ارزشمند هستند و بردن 
نام یک نفر خیلی سخت است. به نظرم وحید امیری 

و علی علیپور در خط حمله خیلی تلاش کردند و 
کمک حال تیم بودند.

ترابی نظرش درباره مرد ســال پرســپولیس 
این طور گفــت: مطمئنــاً آقا ســید)جلال 
حسینی(؛ ایشان در جمع کردن تیم زحمت 
کشــید و بزرگی کرد. جایگاهی که هستیم با 

لطف او بوده است.

آقا یحیی بهترین گزینه
او یادآور شد: یادم می آید زمانی که بحث جدایی 

کالدرون بود و اینکه می گفتند می ماند یا می رود، همه 
بازیکنان ما روی یک اســم اتفاق نظر داشتند و گفتند 
اگر کالدرون برود، آقا یحیی بهترین گزینه اســت. همه 
بازیکنان روی ایشــان اتفاق نظر داشــتند. خدا را شکر 
آقا یحیی هم این ریســک را کرد و درمدت حضور کم، 
نتیجه خوبی گرفت. آقا یحیی ارتباط خوبی با بازیکنان 
دارد و از علم فنی خوبی برخوردار است و کمک کرده تا 

پرسپولیس صدر جدول باشد.

فورفورتو/مترجم: امیرمحمد سلطان پور: سادیو مانه از همان 
روزهای جوانی به سختکوشی مشهور بود. او در تمام تیم های پایه 
خود مخفیانه حتی زمان استراحت را نقص می کرد تا به دویدن و یا 
تمرین بیشتر بپردازد. امروز هم این ستاره سنگالی بسیار خردمندانه 
رفتار می کند. او برای روی فرم بودن در تقویم ســخت تیمش باید 
هم حرفه ای رفتار کند. زمانی که مانــه در متز بازی می کرد هر دو 
هفته یکبار به میدان می آمد اما در لیورپول هر سه روز یکبار در یک 
مسابقه سخت بازی می کند. مانه اکنون به نوجوانان فوتبالیستی که 
می خواهند زمان تفریح زیادی نیز داشته باشند توصیه می کند: »این 
کاملاً تصمیم اشتباهی است. وقتی که جوان هستید باید بیشترین 
زمان ممکن را بــه پرورش خود اختصاص دهید. حتی بیشــتر از 
زمان های دیگر زحمت بکشید. هر چیزی که سبب پیشرفت امروز 

من شده به همان دلیل سختکوشی های آن زمان است«.

افتخار یک کشور
سادیو مانه را می توان نمونه یک فوتبالیست افتاده، خوشرو و دوست 
داشتنی دانست. وقتی با تمام مربیان و هم تیمی های دوران نوجوانی 
و جوانی مانه صحبت می کنیم تقریباً همگی از قدرت بالای شخصیتی 
او می گویند. برای یک فرد سنگالی که به اروپا آمده، موفقیت نه فقط 
برای او بلکه برای تمام خانواده مهم اســت. چنین کسی هیچ وقت 
نمی تواند فراموش کند که از کجا آمده است. شهر کوچک بامبالی 
در بستر رودخانه کاسامانســه در جنوب غربی کشور سنگال واقع 
شده است. این خانه مانه محســوب می شود و خیابان های شهر پر 
از تصویر اوست که وی را افتخارکشور لقب می دهند. زمین فوتبال 
آنجا زمانی که مانه بازی می کرد ناهموار بــود و طول و عرضش به 
یکدیگر نمی خورد. اما او اکنون در آنجا یک مدرسه، یک بیمارستان 
و یک مسجد ساخته است. فقط مشکل اینجاست که بچه های شهر 
معمولاً همیشه دیر به مدرسه جدید می رسند چون در زمین فوتبال 
مشغول بازی هستند و می خواهند مثل الگوی خود سادیو مانه باشند! 
بچه هایی که ستاره لیورپول 300 پیراهن باشگاهش را برای آن ها 
چند وقت پیش فرستاد. حتی سخنرانی او در بین بچه های شهر که از 

آن ها خواست که دیر به مدرسه نروند نیز فایده ای نداشت. پدر سادیو 
امام جمعه شهر بود و اکنون تصویری از وی در مسجد ساخته شده 
توسط پسرش آویخته شده است. سادیو زمانی که یازده ساله بود او 

را از دست داد و توسط مادر، مادربزرگ و عمویش رشد پیدا کرد.  

فرار به سمت موفقیت
البته خانواده او کاملاً پرجمعیت و ۴5 نفره هستند، که سادیو برای 
زندگی همه آن ها یک مجموعه مخصوص ساختمانی درست کرده 
است. البته نباید فراموش کنیم که بسیاری از اعضای خانواده او موافق 
فوتبال بازی کردنش نبودند. به عنوان مثال عمه وی یکی از مخالفان 

این کار بود و به او اصرار داشت که باید به تحصیل ادامه دهد. عمویش 
نیز بارها با وی به خاطر کمک نکردن سادیو در مزرعه با او دعوا کرده 
بود. عمویش می گوید: »یکبار با سادیو دعوا کردم که چرا در هرس 
زمین به من کمک نمی کند. او به من گفــت که یک بازیکن ملی 
پوش خواهد شد و دیگر لازم نیست هیچ کس در خانواده او در زمین 
کار کند، اما من به او گفتم که چرت و پرت می گوید. من حتی پول 
فرستادن او به تمرین را هم نداشتم. همین سبب شد که سادیو مانه در 
16 سالگی به فکر فرار از محل زندگی خود افتاده تا به شهر بزرگ داکار 
برود تا رؤیای فوتبالیست شدنش را محقق کند. او شب قبل از فرار از 
خانه ساک خود را در چمن های اطراف پنهان می کند و تنها این اتفاق 

را به دوستان نزدیکش خبر می دهد. البته خانواده در حین فرار مچ او 
را می گیرند و با صحبتی که با او می کنند از او قول می گیرند تا سال 
تحصیلی خود را به اتمام رسانده و سپس با اجازه آن ها به شهر دیگری 
برود. در سال 200۹ او در منطقه امبور در 80 کیلومتری شهر داکار در 
مسابقات منطقه ای شرکت کرد و دعوت شد تا در تست کالج مطرح 

آنجا برای فوتبال در کنار صدها بازیکن جوان دیگر شرکت کند.

سفر بعدی؛ فرانسه
ابدو دیاتا استعدادیاب مطرح کشور سنگال در این تست ها شرکت 
کرد و در همان جلسات نخست تحت تأثیر اســتعداد سادیو قرار 
گرفت. او سادیو را به آکادمی تحت نظارت ژویه بوشه هافبک سابق 
سنگال فرستاد. بوشه نیز در همان ابتدا تحت تأثیر سادیو قرار گرفت. 
او می گوید: »من در او کیفیت یک بازیکن سطح بالا را مشاهده کردم. 
سرعت، قدرت دریبلینگ بالا و پاسکاری بسیار خوب او کاملاً متمایز 
از دیگر بازیکنان بود«.آکادمی جنریشن فوت که مانه در آن مشغول 
بود، از سال 2003 در قراردادی با باشــگاه متز فرانسه قرار دارد تا 
استعدادهای خود را به آنجا بفرستد؛ بازیکنان این آکادمی در آرزوی 
رفتن به این باشگاه هستند. مدت زمان زیادی نگذشت که مانه در 
فهرست بازیکنان منتخب برای شرکت دراردوی متز حضور پیدا کرد 
و آن قدر آن ها را تحت تأثیر قرار داد که در 18 ســالگی در این شهر 
مستقر شد. سرمای شمال اروپا برای مانه اتفاق شوکه کننده ای بود؛ 
اما اتفاق بدتر برای او مخفی کردن مصدومیتش برای مربیانی بود که 
می ترسید از انتقالش جلوگیری کنند. زمانی که در متز بود دو ماه و 
نیم گذشت تا مربی از این مصدومیت بسیار بد در ران پای او اطلاع 
یافت. شرایط پس از آن با عمل جراحی برای او بهتر شد و پس از مدتی 
درخشش در لیگ فرانسه پیوستنش به ساوتهمپتون در لیگ برتر 
دوران فوتبال او را وارد فاز جدیدی کرد. درخشش در بازی های بزرگ 
که شامل رکوردشکنی در به ثمر رساندن هت تریک برای این تیم بود 
سبب شد که به باشگاه بزرگ لیورپول بپیوندد و از آن پس دنیا را زیر 
پای خود دارد. جایی که حتی مسی نام وی را به عنوان گزینه انتخابی 

خود برای بهترین بازیکن سال انتخاب می کند.

ستاره برزیلی باشگاه زنیت سنت پترزبورگ روسیه، 
از نوآوری جدید باشــگاهش برای اهدای جایزه 
بهترین بازیکن ماه به او رونمایی کرد. باشگاه زنیت 
برای احترام به شعار در خانه بمانید جایزه بهترین 
بازیکن ماه را به وسیله پهباد برای مالکوم برزیلی که 
در آخرین ماه برگزاری مسابقات لیگ برتر روسیه 
درخشش چشمگیری داشت ارسال کرد. مالکوم از 
همه صحنه های این فرایند ارسال و دریافت جایزه 

فیلم گرفته و صحنه های جالبی را رقم زده است.

حساب اینســتاگرامی اتحادیه جهانی کشتی، در 
استوری خود به محبوبیت روز افزون حسن یزدانی 
کشــتی گیر مدال آور المپیکی کشــورمان اشاره 
می کند. اتحادیه جهانی کشــتی در این استوری، با 
انتشار عکسی جذاب از حســن یزدانی و عدد 500 
هزار، تعداد فالوورهای او در بین ورزشکاران این رشته 
را جالب توجه ارزیابی کرده و تأکید دارد تنها اندکی 
دیگر تا 500 هزار تایی شدن او در این شبکه اجتماعی 

فاصله دارد.

اتحادیه جهانی کشتیمالکوم
دروازه بان ملی پوش و لهستانی وست هام، از شریک 
تمرینی جدید خود رونمایی کرد. ووچیچ شزنی که به 
عنوان یکی از بهترین دروازه بانان حال حاضر لیگ برتر 
انگلیس محسوب می شود، مانند همه بازیکنان در خانه 
مانده و با کودک خود که به تازگی راه رفتن را یاد گرفته 
است مشغول تمرین است. عکس العمل های این کودک 
در کلیپی که شزنی در اینستاگرامش گذاشته، که پس 
از مهار هر شوتش توسط پدرش دستش را روی سرش 

می گذارد بسیار جالب توجه و بامزه است.

ستاره کلمبیایی باشگاه رئال مادرید نیز ابتکار جالب 
خود در قرنطینه را در اینســتاگرامش منتشــر کرده 
اســت. خامس رودریگز مانند بازی های اکشن که باید 
شخصیت های مختلف انتخاب شود، از خود کلیپ هایی 
با لباس ها و شکل های مختلف گرفته و به گونه ای جالب 
توجه خشک می ایستد که این احساس منتقل می شود 
که واقعاً یک شخصیت کامپیوتری است. او حتی در این 
کلیپ شکل انتخاب خود توســط بازی کنندگان را نیز 

توضیح داده است!

خامس رودریگزووچیچ شزنی

ضد  حمله

اقدام خیرخواهانه کاپیتان پرسپولیس
ورزش: سید جلال حسینی کاپیتان سابق تیم ملی فوتبال، بازیکن و کاپیتان 
پرسپولیس که اهل بندرانزلی است به مناسبت نیمه شعبان 2 هزار بسته مواد 
غذایی، مواد بهداشتی، ماسک و دستکش به ارزش یک میلیارد تومان به 

نیازمندان این شهرستان اهدا کرد.

شفر: فروش صیادمنش سیاسی بود
نود: وینفرد شفر، سرمربی آلمانی سابق تیم فوتبال استقلال در اظهاراتی 
عجیب از موانعی علیه تیم آبی پایتخت ایران سخن گفت: »ما در استقلال با 
تصمیمات عجیب داور از امتیازات مهم در رقابت برای قهرمانی محروم شدیم. 
اما هرگز آنچه را که قبل از بازی مقابل السد در لیگ قهرمانان آسیا اتفاق افتاد، 
فراموش نخواهم کرد. من سه بازیکن اصلی را از دست دادم زیرا برخی به 
خاطر سابقه تاریخی استقلال مانع موفقیت تیم می شدند و حتی بنا به دلایلی 
از تمدید قراردادها خودداری کردند. علاوه بر این بهترین مهاجم من یک 
استعداد 17 ساله به فنرباغچه در ترکیه فروخته شد. صیادمنش می توانست 
بهترین مهاجم من باشد اما فروش او از نظر سیاسی کنترل می شد. این بسیار 
ناامید کننده است که می دانید شما فقط با تیم حریف در زمین نمی جنگید.

رد پای یک ایرانی در جدایی گوتزه از دورتموند
ورزش: قرارداد گوتزه با دورتموند آخر فصل جاری به پایان می رسد. گوتزه 
به تازگی مدیر برنامه های خود را تغییر داد و با رضا فاضلی مدیربرنامه ایرانی 
شاغل در فوتبال اروپا برای ادامه فعالیت های خود امضای قرارداد کرده است.

هافبک تیم فوتبال دورتموند افــزود: برای تصمیم گیری در مورد آینده ام 
منتظر هستم تا این دوران شیوع ویروس کرونا بگذرد و جهان به حالت عادی 
برگردد. وی در ادامه اظهاراتش اضافه کــرد: من هنوز با یورگن در تماس 
هستم. او همه چیز را در مورد فوتبال حرفه ای به من آموخت و به من اجازه 

بازی کردن داد. اغلب با کلوپ صحبت می کنم. 

صادقیان: با پرسپولیسی نشدنم فوتبالم تمام شد
ورزش: پیام صادقیان،هافبکی که قرار بود اســتعداد بزرگ فوتبال ایران 
لقب گیرد اکنون خیلی زود و به واسطه برخی تصمیمات شاید نادرست 
در 28سالگی به پایان رسیده است.او می گوید: همه رؤیا و خواسته من در 
آن زمان این بود که به پرسپولیس برگردم. همه چیز هم مهیای این موضوع 
بود اما مدیرعامل وقت پرسپولیس نگذاشت این اتفاق بیفتد. آقای عرب در 
آن زمان مدیرعامل بود و شرایط به شکلی پیش رفت که نتوانستم به این 
خواسته خودم برسم. من پس از آن واقعاً دیگر انگیزه ای نداشتم. واقعیت این 
است که در فوتبال به هرچه که خواسته بودم رسیدم. اروپایش را دیدم و در 
ایران هم همه چیز را دیدم و انگیزه اش را نداشتم برای ادامه فوتبال و چرا 

باید بازی می کردم.

چه کسی دوست دارد بیرانوند زودتر از ایران برود؟
آی اسپورت : علیرضا بیرانوند منتظر است تا فصل تمام شود و قراردادش 
با تیم بلژیکی آنتورپ را رسمی کند. علیرضا بیرانوند در لایوی که با شجاع 
خلیل زاده داشت گفت بشار رســن هر وقت او را می بیند به شوخی به او 
می گوید چه زمانی به بلژیک  می روی تا پول رضایت نامه دروازه بان پرسپولیس 
به هافبک عراقی برسد. شجاع خلیل زاده هم با کنایه در این باره گفت پول تو 

را که به ما نمی دهند، برو که پول بشار را بدهند. 

 رسول پناه: خبر استعفایم از پرسپولیس 
شایعه است

ورزش: سرپرست باشگاه پرسپولیس گفت: خبر استعفایم شایعه بود و هر 
روز حاشیه های زیادی برایمان درست می کنند. مهدی رسول پناه اظهار 
کرد: از آن هایی که به اشکال مختلف به دنبال تخریب مدیریت هستند اما 
با این کار در حقیقت به پرسپولیس ضربه می زنند دعوت می کنم کینه ها 
را کنار بگذارند. رسول پناه در رابطه با گفته هایی مبنی بر آنکه او به شرط 
آوردن چند میلیارد به هیئت مدیره اضافه شده است گفت: این هم شایعه 
است، هیچ وقت چنین بحثی مطرح نبوده و ساخته ذهن افرادی است که 
نمی دانم به دنبال چه هستند. من هر آنچه در توانم باشد برای پرسپولیس 
انجام می دهم، همان طور که انجام داده ام، اما این ها شرطی برای ورودم به 

هیئت مدیره نبوده است.

 خلیلیان: وزارت بهداشت
 اجازه نداد تمرینات از اردیبهشت شروع شود

ورزش: رئیس ستاد مبارزه با کرونا در ورزش گفت: فکر می کردیم که بتوانیم 
برای هفته اول اردیبهشت اجازه شروع تمرینات را صادر کنیم اما با شرایط 
پیش آمده، وزارت بهداشت مجوز صادر نکرد. مهرزاد خلیلیان در مورد اینکه 
ستاد مبارزه با کرونا در ورزش برنامه ای برای شروع فعالیت های ورزشی دارد 
یا خیر اظهار کرد: حتماً داریم . طرح ها پله پله خواهد بود  و نباید عجله کنیم 

چون ممکن است دوباره دچار مشکل شویم و نتوانیم پاسخ بدهیم.

 مدیرعامل استقلال: 
مخالف تقدیم قهرمانی به هر تیمی هستم

ورزش: مدیرعامل استقلال می گوید: با تقدیم قهرمانی به پرسپولیس در 
صورت برگزار نشدن لیگ برتر مخالف است.احمد سعادتمند در گفت وگو با 
سایت باشگاه استقلال گفت: کسی اجازه ندارد نظر خود را نظر قطعی و تنها 
راه درست بداند. بنده بنا به درخواست هواداران عزیز استقلال در این مورد 
قطعاً واکنش نشان خواهم داد. فاصله امتیازی و میزان بازی های مانده به 

نوعی است که قهرمانی هیچ تیمی مسجل نیست.

VAR از یک چهارم نهایی در لیگ قهرمانان آسیا
ورزش: کنفدراسیون فوتبال آسیا از ابتدای مرحله یک چهارم نهایی دوره 
فعلی لیگ قهرمانان آسیا 2020 برای نخستین بار در بزرگ ترین مسابقات 
قهرمانی باشگاه های قاره ای، درخواست فناوری داور ویدئویی)VAR( را 

رسماً پذیرفت.
 با اعلام مسئولان برگزار کننده این بازی ها، دو تیم السد و الدحیل، تیم هایی 
خواهند بود که مشکلی از نظر اســتفاده از این فناوری در بازی های خود 
نخواهند داشت و استادیوم هایی چون آزادی، نقش جهان و امام رضا)ع( 

بیایند به این فناوری مجهز شوند.

آبی ها منتظر بازشدن صرافی ها 
ورزش: احمد سعادتمند که به تازگی به عنوان مدیرعامل باشگاه استقلال 
انتخاب شده است در نخســتین گام می خواهد مطالبات میلیچ و دیاباته 
را پرداخت کند تا آن ها ســر موعد مقــرر به ایران برگردنــد و در تمرین 
آبی ها شرکت کنند.دراین بین گفته می شود سعادتمند موفق شده پول 
خارجی های استقلال را فراهم کند و او منتظر بازشدن صرافی های تهران 

است تا بتواند پول میلیچ و دیاباته را به حساب آن ها حواله کند.

منهای فوتبال

 تغییر تابعیت کشتی گیران 
برای المپیک ممنوع!

ورزش: اتحادیه جهانی شــرایط سنی کشــتی گیران برای حضور در 
المپیک توکیو را اعلام کرد.

با توجه به تعویق یکســاله المپیک 2020 توکیو، کمیته بین المللی 
المپیک از کلیه فدراسیون های بین المللی خواست تا نسبت به تاریخ 
جدید بازی های المپیک، شرایط ســنی لازم در سیستم های انتخابی 

خود را در نظر بگیرند.
بر این اساس اتحادیه جهانی کشتی در نامه ای به فدراسیون های ملی، 

شرایط جدید را اعلام کرد.
کمیته اجرایی و هیئت رئیسه اتحادیه جهانی تصمیم گرفتند ورزشکارانی 
که در سال 2021 حداقل شرایط سنی را دارا باشند، مجوز حضور در این 

بازی ها را داشته باشند.
همچنین ورزشــکارانی که تغییر تابعیت داده اند، در سال 2021 برای 
حضور در مسابقات گزینشی و بازی های المپیک، مجاز به تغییر مجدد 

تابعیت نخواهند بود.
همان طور که قبلًا از ســوی کمیتــه بین المللی المپیک اعلام شــد 
سهمیه هایی که قبلًا اختصاص داده شده، بسته شــده اند و غیر قابل 

تغییر خواهند بود.

مسابقات رویینگ قهرمانی جهان لغو شد
ورزش: مسابقات قایقرانی رویینگ قهرمانی جهان 2020 به دلیل شیوع 

ویروس کرونا لغو شد.
فدراسیون جهانی قایقرانی رویینگ اعلام کرد برگزاری مسابقات قهرمانی 
جهان بزرگسالان، زیر 23 سال و جوانان کنسل شده است. این مسابقات 
قرار بود آگوست 2020 در اسلوونی برگزار شود اما به دلیل گسترش شیوع 

ویروس کرونا کنسل شد.

پاراتیراندازان تیم ملی و آماده سازی خانگی
ورزش: رئیس انجمن پاراتیراندازی گفت: هر چند تا 6 ماه آینده کلیه 
مسابقات جهانی تیراندازی معلولان از سوی فدراسیون جهانی لغو شده 
اما ورزشکاران در منزل زیر نظر مربیان خود پیگیر تمرینات خود هستند 

تا شرایط برگزاری اردوها دوباره فراهم شود.
جلیل کوهپایه زاده در ادامه توضیح داد: متأسفانه از زمان شیوع ویروس 
کرونا تا امروز اردوهای تیراندازان معلول تعطیل شده و مشخص نیست 
تعطیلی اردوها تا چه زمانی ادامه داشته باشد. ما برای جلوگیری از افت 
آمادگی ورزشکاران سعی کردیم تمریناتشان را توسط مربیان از منازل به 

آن ها ارائه دهیم تا با انجام تمرینات خود مانع افت آمادگی آن ها شویم.

فینال لیگ ووشو در خردادماه 
ورزش: مسئول سازمان لیگ ووشو گفت: به احتمال زیاد مراحل نیمه 
نهایی و فینال لیگ برتر ووشو، اواخر خردادماه برگزار خواهد شد و تداخلی 

در لیگ این فصل وسال آینده وجود نخواهد آمد.
احمد خمیس آبادی در خصوص لغو پیکارهای باقی مانده از لیگ برتر 
ووشو توضیح داد: رقابت های سه رده سنی آقایان و یک رده بانوان از لیگ 
برتر فصل ۹8 باقی مانده که به علت جلوگیری از شیوع ویروس کرونا 
لغو شد. مسابقات فینال و نیمه نهایی لیگ برتر بزرگسالان و جوانان و 
همچنین دسته یک در بخش مردان و مراحل نیمه نهایی و فینال لیگ 
برتر بانوان برگزار نشده و منتظر صدور مجوز ستاد مبارزه با کرونا هستیم 

تا این رقابت ها را برگزار کنیم.

نیما عالمیان از ویلنوا جدا شد
ورزش: ملی پوش تنیس روی میز کشــورمان از ویلنوا جدا شــد و به 

لارومانه پیوست.
نیما عالمیان، ملی پوش تنیس روی میز کشورمان که در تیم ویلنوا در 
 لیگ فرانسه بازی می کرد تیمش را تغییر داد. وی با عقد قراردادی، به 

تین لا رومانه تیم ششم لیگ برتر فرانسه پیوست.
نیما در فصل قبل یکی از بازیکنان تأثیرگذار ویلنوا بود اما این تیم در نهایت 

در رده آخر قرار گرفت.
نوشاد عالمیان دیگر ملی پوش کشــورمان در دسته دوم لیگ فرانسه 

بازی می کرد.

 تبدیل دهکده بازی های آسیایی 
به مرکز درمانی کرونا

ورزش: دهکده ورزشکاران بازی های آسیایی 2018 به مرکز درمانی برای 
بیماران مبتلا به ویروس کرونا تبدیل شد.

ماه گذشته چهار برج از 10 برج ساخته شده در دهکده ورزشکاران به 
مرکز درمانی بیماران مبتلا به کرونا تبدیل شده و اکنون سه برج دیگر 

هم اضافه شده است.
بازی های آسیایی اندونزی 18 آگوست تا 2 سپتامبر 2018 ) 27 مرداد 
تا 11 شهریور ۹7( برگزار شــد. دهکده ورزشکاران ظرفیت 22هزار و 

272 نفری دارد.

زمان جدید مسابقات بین المللی بسکتبال 
ورزش: زمان جدید رقابت های بین المللی بسکتبال از سوی فدراسیون 

جهانی اعلام شد.
فدراسیون جهانی بسکتبال، زمان جدید رویدادهای مختلف را اعلام کرد 
که براساس آن مسابقات انتخابی المپیک توکیو دوم تا 1۴ تیرماه سال 

۹۹ برگزار خواهد شد.
براین اساس زمان آغاز رقابت های کاپ آســیا نیز از 27 مرداد ماه سال 
جاری است. مسابقات المپیک توکیو از دوم مرداد سال آینده آغاز می شود.

 ملی پوش تیراندازی: 
شانس کسب دو سهمیه با رنکینگ داریم

ورزش: یک ملی پوش تیراندازی گفت: توزیع سهمیه المپیک 2020 در 
تیراندازی تمام شده و ایران تنها شانس کسب دو سهمیه با رنکینگ دارد.

حسین باقری در مورد شرایط تمرینی خود اظهار کرد: در خانه تمرین 
می کنیم و با مربیان در ارتباطیم. آن ها از دور به تمرینات ما نظارت دارند 

و برنامه تمرینی می دهند.
او درباره زمان تشکیل اردوی متمرکز گفت: در حال حاضر به دلیل شیوع 
کرونا هر ملی پوش جدا جدا در خانه تمرین می کند. این شرایط تا زمانی 

که کرونا کنترل نشود ادامه خواهد داشت. 
باقری در مورد جام جهانی هند که به تعویق افتاد و اکنون قرار است در 
ماه می میلادی برگزار شود گفت: هنوز که خبری نیست. فکر می کنم با 
این شرایط باز هم به تعویق بیفتد. باید ببینیم که فدراسیون جهانی چه 

اعلام خواهد کرد.

»سادیو مانه« گذشته خود را فراموش نمی کند

ساخت بیمارستان، مسجد و مدرسه 
توسط ستاره مسلمان لیورپول

گل به السد و گل گهر را دوست دارم

ترابی: همه پرسپولیسی ها گل محمدی را می خواستند
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ادب و هنرادب و هنر

بازنگری در آموزش زبان  فارسی کتاب های درسی
در ایــن روزها بر اثر تغییراتی که در شــکل آمــوزش دانش آموزان رخ 
داده، والدین بیش از پیش در جریان مطالب آموزشــی فرزندانشان قرار 
می گیرند، چون به پل انتقال مطالب میان معلم و دانش آموز بدل شده اند.

در این میان محتوای آموزشــی زبان و ادبیات فارســی به خصوص در 
حوزه شعر برایم جالب بود، از این جهت که بعضی از چیزهایی که برای 
دانش آموزان یاد داده می شــود، حتی برای خود شــاعران هم کارایی و 

ضرورت ندارد.
البته این را می پذیرم که آموزش ادبیات فارســی اکنون نســبت به آن 
سال هایی که ما درس می خواندیم یعنی دهه های 50 و60 خیلی متحول 
شده و به  روزتر اســت. اکنون ادبیات معاصر، ادبیات داستانی، گونه ها و 
ژانرهای مختلف آموزش داده می شوند که در آن زمان چندان خبری از 
آن ها نبود. ما فقط متن می خواندیم و تاریخ ادبیات و لغت حفظ می کردیم 
و دستور می آموختیم، ولی با این هم به نظر می رسد  بخش عمده ای از 
ایــن مطالب عملًا  کاربرد ندارند، از جمله وزن، قافیه و آرایه های ادبی به 

شکلی که آموزش داده می شوند.
وزن شعر البته در شعر اهمیت و اثری بسیار دارد و کامل کننده موسیقی 
آن اســت، ولی انواع مختلف وزن به راستی موضوعیتی ندارد، دست کم 
برای عموم مخاطبان شعر که غیرشاعران هستند. شما بارها این سه غزل 
حافظ را شــنیده اید »سال ها دل طلب جام جم از ما می کرد« و »بیا که 
قصر امل ســخت سست بنیاد است« و »دل می رود ز دستم صاحبدلان 
خدا را« ولی تاکنون برای شــما این مهم بوده  که این ها در ســه وزن 

مختلف است و هر یک چه وزنی دارد؟
اختلاف وزن شــعر البته در حوزه موسیقی بسیار مؤثر است، یعنی یک 
آوازخوان برای مطابق ساختن شعر با ملودی موردنظر خود یا برعکس، 
به شــناخت وزن نیاز دارد. همین طور برای خود شــاعر مهم است که 
شــعرش همه بر یک وزن یا یک زنجیره وزنی ســروده شده باشد، ولی 
برای مخاطب شعر اهمیتی ندارد که »فاعلاتن« و »مفاعیلن« چیست. 
در جایی خواندم تعداد شاعران زنده ایران حدود 80هزار نفر است. با این 
وصف حدود یک هزارم جمعیت جامعه، شاعرند. پس می شود گفت تقریباً 
هر هزار دانش آموز، فقط یکی از آن ها به تسلط بر وزن شعر نیاز خواهد 
داشــت و تازه آن هم در زمانی که در تشخیص وزن شعری که سروده 
است، در تردید باشد. تازه او هم می تواند وزن را به کمک منابع آموزشی 

غیردرسی یاد بگیرد.
جدا از وزن، آرایه های ادبی ای که دانش آموزان می خوانند نیز چنین است. 
برای کســی که می خواهد از شــعری لذت ببرد یا شعر خوب را از شعر 
بی کیفیت تشخیص دهد، همین کافی است که ببیند این شعر از تخیل 
برخوردار اســت و تخیل آن شفاف و تازه است یا نه. اینکه عناصر خیال 
شعرش از چه جنس است و چه دسته ها و شاخه هایی دارد غالباً  به کار 
نمی آید. حتی برای من که سال هاست شعر می نویسم و بسیار مطالب و 
کتاب های آموزشی درباره شعر نوشته ام، شناختن انواع تشبیه، استعاره، 
مجاز و کنایه چندان اهمیتی نداشته است. من نه در هنگام سرودن شعر 
به این اندیشیده ام که این استعاره در شعرم »استعاره مصرحه« است یا 
»اســتعاره مکنیه« و نه در هنگام لذت بردن از یک شعر. این ها فقط در 
هنگام نقد و ارزیابی شــعر به کار می آید. ولی مگر چند دانش آموزی که 
این دسته بندی ها را می خوانند قرار است منتقد ادبی در رشته شعر شوند؟

با این وصف به نظر می رســد متون آموزشی ما حداقل در حوزه ادبیات 
به یک بازنگری نیاز دارد. دست کم در حوزه شعر این قضیه برای من که 
سال هاست با شعر، آموزش و نقد آن سروکار داشته ام، ملموس است. در 
حوزه دستورزبان به ســبب وقوف نداشتن کافی در آن حوزه اظهارنظر 
نمی کنم، هرچند احتمال می دهم که در آنجا هم این بازنگری لازم است.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:
 پیگیر خسارت های 

اصحاب فرهنگ، هنر و رسانه هستیم
ادب و هنر: وزیــر فرهنگ و 
ارشاد اســلامی در جدیدترین 
موضوع  نوشــت:  خود  توییت 
فرهنگ،  اصحاب  خسارت های 
نشــر، هنر، ســینما، رســانه، 
مؤسسات،  چاپ،  آموزشگاه ها، 

کانون ها و… مورد پیگیری جدی است.
در متن توییت ســیدعباس صالحی آمده است: »موضوع خسارت های 
اصحاب فرهنگ، نشر، هنر، سینما، رسانه، آموزشگاه ها، چاپ، مؤسسات، 
کانون ها و… مورد پیگیری جدی است.از صنوف ده گانه مصوب هستند 

که قرار شد مورد حمایت قرار گیرند.
 قریب به دو ماه تعطیلی غالب این صنوف و نمایشــگاه کتاب تهران و… 

ضربه سختی است. برآورد خسارات داشته و پیگیریم«. 

دونوازی کامکار و گنجه ای در روزهای کرونایی
ایسنا: اردشیر کامکار و کامبیز گنجه ای، دو هنرمند موسیقی ایرانی 
با پیوستن به پویش »مشاهنر«، قطعه ای را برای مردمی که این روزها 
در حال گذراندن شــرایط دشــوار قرنطینه در خانه هایشان هستند، 

اجرا کردند.
اردشــیر کامکار، نوازنده کمانچه و کامبیز گنجــه ای، نوازنده تمبک با 
همراهی یکدیگر ویدئویی از نواختن قطعه ای به آهنگ ســازی »داوود 
گنجه ای« را در قالب پویش »مشاهنر« )همراهی هنرمندان با مردم در 

قرنطینه خانگی( به اشتراک گذاشتند.
پیش از این هنرمندانی از عرصه موســیقی چون عبدالوهاب شــهیدی 
)خواننــده و نوازنده پیشکســوت(، علی اکبر شــکارچی، بهناز ذاکری 
)آهنگساز و نوازنده سنتور( و همسرش مسعود لقاء)نوازنده فلوت(، فاضل 
جمشیدی )خواننده با ســاخت قطعه ای از ترانه  علیرضا بهرامی( و... در 

قالب ویدئو های مشترک یا مجزا با پویش مشاهنر مشارکت کرده بودند.
پویش مشــاهنر با هدف کمک به ارتقای ســلامت روان جامعه از اوایل 
فروردین ماه آغاز شد و جمعی از هنرمندان با صدور بیانیه ای از مشارکت 
حداکثری خود در ۱00 روز آینده برای تولید آثار هنری در فضای مجازی 

در روزهای خانه نشینی خبر دادند. 

رمان »اگر  زمانیان   هنر/ خدیجه  و  ادب   
حقیقت این باشد« اثر کالین هوور با ترجمه عباس 
با  که  است  نویسنده ای  زندگی  درباره  زارعی 

مشکلات مالی بسیاری روبه روست.  
»لوئن اشــلی« نویســنده  تازه کاری است که با 
مشــکلات مالی فراوانی دست به گریبان است و 
در آستانه ورشکســتگی قرار دارد. درست زمانی 
که همه درها به رویش بســته شــده روزنه ای از 
امید به رویش باز می شود. جرمی کرافورد، شوهر 
نویسنده معروف »وریتی کرافورد« به او پیشنهاد 
کاری پردرآمد می دهد. جرمی از لوئن می خواهد 
تا مجموعه رمان ناتمام همسر ناتوانش را به پایان 

ببرد، اما...  .
رمان در ژانر عاشقانه و معمایی نوشته شده و همه 
معیارهای سرگرم کنندگی یک داستان خواندنی را 
دارد. همه این ها به علاوه توجه به زندگی روزمره 
یک نویسنده که موضوع این رمان است همیشه 

برای مخاطب جذاب بوده است.  
کالین هوور، نویســنده کتاب ۱0 رمان نوشته که 
بیشتر آن ها فضایی عاشقانه و معمایی دارند. تقریباً 
اکثر آثار او جزو پرفروش ترین های نیویورک تایمز 
بوده اند. خانم هوور لیسانس علوم اجتماعی دارد 
و تاکنون نامزد و برنــده جوایز ادبی زیادی برای 
آثارش شــده اســت. »اگر حقیقت این باشد« 
پرفروش ترین کتاب ســال لقب گرفته و شــاید 

خواندن آن در این روزها خالی از لطف نباشد.  
عباس زارعی جزو مترجمانی است که تا به حال 
بیش از 50 اثر ترجمه کرده که حدود 40 عنوان از 
آن ها منتشر و روانه بازار کتاب شده است. بسیاری 
از این عناوین  شــامل کتاب های علمی و رمان 
برای گروه سنی کودکان و نوجوانان و ۱0 عنوان 
برای بزرگسالان است. »زندگی اسرارآمیز« نوشته 
سومانک کید، »جاناتان مرغ دریایی« اثر ریچارد 
باخ، »مزرعه حیوانات«  نوشته جورج اورول، »نامه 
به کودکی که هرگز زاده نشد« اثر اوریانا فالاچی، 
»هدف« اثر برایان تریســی، مجموعه علمی 20 
جلدی برای نوجوانان، مجموعه داستان »پرسی 
جکســون و ایزدان المپ« اثر ریک ریوردان و.... 
از آثاری هستند که این مترجم دست به ترجمه 

آن ها زده است. 
گفت وگــوی ما را با عباس زارعی درباره این اثر و 

حرفه ترجمه بخوانید. 

 چه شد کتاب  »اگر حقیقت این باشد« را 
ترجمه کردید؟

ترجمه این اثر از سوی ناشر پیشنهاد شد و پس 
از خواندن و بررسی، آن را پسندیدم و تصمیم به 

ترجمه اش گرفتم.

 پیش از ترجمه ایــن اثر، کالین هوور را 
می شناختید؟

پیش از ترجمه این اثر، رمان دیگری را با عنوان 
»ما تمامش می کنیم« از این نویسنده خوانده بودم 
و وقتی بنا شــد رمان »اگر حقیقت این باشد« را 
ترجمه کنم، احوال و آثار نویسنده را بررسی کردم 
تا بیشــتر با قلم و سبک ایشان آشنا شوم.کالین 

هوور، نویسنده ای آمریکایی است که بیش از ۱0 
رمان را به رشته تحریر درآورده است. بیشتر آن ها 
فضایی عاشــقانه دارند و جزو پرفروش ترین های 
نیویورک تایمز بوده اند. کالین هوور تاکنون نامزد 
و برنده جوایز ادبی زیادی برای آثارش شده است.

 ترجمه اثر چطور بود؟
وجود دو راوی در داســتان ترجمه آن را مشکل 
می کرد، چرا که دو سبک مختلف در روایت وجود 
داشت و از طرفی دو زمان مختلف. شخصیت لوئن 
داستان را در زمان حال روایت می کرد و شخصیت 
وریتی با اســتفاده از زمان گذشــته داستان را 
بازمی گفت. این مسئله دقت زیادی را می طلبید 

که ترجمه درست از کار دربیاید. 

 مخاطــب ایرانی ژانرهــای معمایی و 
عاشقانه را دوست دارد که این رمان هم در 
همین دو ژانر نوشته شده است. آیا به دلیل 
آگاهی از اقبال مخاطب دست به ترجمه این 
کتاب زدید یا رمان ویژگی داشت که شما را 

مصمم به ترجمه اثر می کرد؟ 
دو عنصر مهم برای ایجاد کشــش در داستان 
وجود دارد، یکی طــرح معما و دیگری روایت 
ماجرای عاشــقانه. این دو عنصر خواننده را به 
دنبال خود می کشد تا به حل آن معما برسد، یا 
به سرانجام آن رابطه عاشقانه پی ببرد. گذشته 
از آن، موضوع داســتان حول محور نویسندگی 
می گردد که از این جهت برای من جذاب بود. 
مقایسه دو نویسنده در شرایط متفاوت، عادات 
نویســندگان، یافتن ایده برای داستان، شکل 
دادن به شــخصیت ها و ارتباط برقرارکردن با 
آن هــا، چگونگی برخورد خانــواده و اطرافیان 

یک نویســنده با کار او و مسائلی از این دست 
را می تــوان در این رمان یافــت. در این رمان 
سیاهی درونی انسان به خوبی به تصویر کشیده 
شده و به قول خانم شاری لاپنا موجب می شود 
فکر کنیم »تقریباً هر کاری از آدم ها برمی آید!«.

 رمان بسیار پر کشــش نوشته شده و 
مخاطــب نمی توانــد آن را زمین بگذارد. 
اینچنین  می تواند  نویســنده  یک  چطور 

مسحورکننده و پرکشش کتابی بنویسد؟
نویســنده با شناخت درســت از روح، روان و 
زندگی انســان ها و آگاهی از ابــزاری که برای 
نویســندگی در اختیــار دارد، می تواند چنین 
اثری بیافرینــد. طوری که خواننده بتواند خود 
را در داستان ببیند، جای شخصیت ها بنشیند، 
با آن ها زندگی کند و مشــکلات و مسائلش را 
در کنار شخصیت های داستان حل کند. رمان 
قالبی اســت که می تواند بسیار آموزنده باشد و 
به طور غیرمســتقیم شیوه زندگی و نحوه کنار 
آمدن با مســائل و مصائــب آن را به مخاطب 

بیاموزد.

 شــما آثار زیادی ترجمه کرده اید، کدام 
ترجمه شما بیشتر مورد توجه قرار گرفت و 

با آن شناخته شدید؟
در ۱2 سال گذشته آثار مختلفی را در زمینه های 
علمی، روان شناسی و داستانی در حوزه کودک و 
نوجوان و بزرگسال ترجمه کرده ام، اما فکر می کنم 
بنده را بیشــتر با آثار شاری لاپنا بشناسند. اولین 
بار با ترجمه و نشــر رمان »زن همســایه« این 
نویســنده را در ایران معرفی کردیم. نویسنده ای 
که رمان های جنایی و معمایی می نویســد. رمان 
»غریبــه ای در خانه« و »مهمان ناخوانده« را نیز  
از این نویسنده منتشــر کرده ایم و رمان چهارم 
ایشــان هم به زودی از سوی نشر آموت منتشر 

خواهد شد.

 در ترجمه کتاب چه مواردی برای شما 
اهمیت دارد؟

در حوزه ادبیات  داستانی سعی بر این بوده کتابی 
انتخاب شود که آموزنده و پرکشش و از نقطه نظر 
زبان و ادبیات غنی باشد، چون در ادبیات داستانی 
به طور مشخص دو هدف دنبال می شود، یکی لذت 
بردن از اثر و دیگری درک عمیق تر از مسائل زندگی 
و رسیدن به آگاهی و خودآگاهی از مسیر تخیل.

 بر چه وجهــی از این اثــر باید توجه 
بیشتری کند؟

امیدوارم به خلاقیت و شــیوه نگارش نویسنده، 
پیام او، جنبه ادبی و روایی داســتان و  همچنین 
ترجمه اثر توجه کند. خواندن کتاب تأثیر مثبتی 
بر خواننده داشــته  و او را به تفکر و تأمل وا دارد؛ 
اوقات خوشی برای او فراهم آورد و گرهی از کارش 

بگشاید.

 دوست دارید چه اثری از چه نویسنده ای 
را ترجمه کنید که هنوز موفق به برگردان آن 

نشده اید؟
دوســت دارم در آینده به ترجمه اشــعار و آثار 
گرانمایه ادبیات جهان بپــردازم که با مطالعه و 
بررســی دقیق و عمیق این آثار و تسلط بر شعر 
و ادب پارســی و مجاهدت بسیار میسر و ممکن 

خواهد شد.

 به صورت حرفــه ای ترجمه می کنید؟ 
چقــدر از زمان و وقت خــود را به ترجمه 

اختصاص می دهید؟
به نظر من مترجم حرفه ای کسی است که کار، 
زندگی و تمرکزش ترجمه باشــد، تا جایی که 
امــکان دارد تحصیلاتی در این زمینه داشــته 
باشد، اصول و نظریات ترجمه را به خوبی بداند 
و از نظر تجربی نیــز آثار گرانمایه ای را ترجمه 
کرده باشد. اگر اشــتباه نکنم، استاد بهاءالدین 
خرمشاهی در کتاب گرانسنگ »ترجمه کاوی« 
مترجمی را که بیــش از 3هزار صفحه ترجمه 
کرده باشــد، حرفــه ای قلمــداد کرده اند. فکر 
می کنم در این ســال ها به لحاظ حجم بیش از 
۱0هزار صفحه ترجمه کرده باشــم، اما ترجمه 
تنها حرفه من نیســت و به کارهای دیگری نیز 
اشتغال دارم. به طور میانگین، معمولاً روزی دو، 
سه ســاعت ترجمه می کنم که حاصل آن سه 

چهار کتاب در سال می شود.

 وضعیت ترجمه در ایران چطور است و 
چه خلأیی وجود دارد؟

به لحاظ کمّی وضع ترجمه خوب است و درصد 
زیادی از آثار منتشر شده، ترجمه هستند. اما از 
نظــر کیفی باید دقت و نظارت بیشــتری وجود 
داشته باشد و از شتابزدگی پرهیز شود. مهم ترین 
مشــکلی که وجــود دارد، عدم تســلط و توجه 
مترجمان به زبان مقصد )پارسی( است که معمولاً 

متن روان و قابل قبولی ارائه نمی دهند.

 موافق توجــه مخاطب ایرانی به ترجمه 
هستید؟ فکر می کنید این توجه به چه دلیل 

اتفاق افتاده است؟
به طور کلی ما با فرهنگ، ادب و معارف بشــری 
سر و کار داریم و مرزهای جغرافیایی در این زمینه 
تعیین کننده نیســتند. ایران یک کشور است از 
ده ها کشــوری که بر این کره خاکی وجود دارد و 
طبیعی است که تولید محتوای ادبی و فرهنگی 
در یک کشــور نمی تواند با تمام کشورهای دیگر 
برابری کند. بنابراین هر اثر خوب و ممتازی را از 
هر نقطه از عالم که باشد، باید خواند و بهره گرفت. 
دلبستگی زیادی به شعر، ادب و زبان پارسی دارم و 
پیشنهاد می کنم مخاطبان خواندن آثار فاخر ادب 
پارسی را نیز در برنامه مطالعات خود قرار دهند. از 
جمله آثار سعدی، مولانا، حافظ، فردوسی، نظامی 
و دیگر شعرا که بسیار شیرین هستند و گنج های 
حکمت، معرفت، فلســفه و اخلاق را می توان در 

آن ها یافت، آموخت و بهره برد.

برش

دو عنصر مهم برای ایجاد کشش 
در داستان وجود دارد؛ طرح معما 
و روایت ماجرای عاشقانه. این دو 
عنصر خواننده را به دنبال خود 

می کشد تا به حل آن معما برسد

خواندن کتاب »پسری که با پیراناها شنا کرد«

به احترام نوجوان ها
عباسعلی سپاهی یونسی: برای آن هایی که پیوندی با کتاب 
و کلمه دارند، هیچ ســالی چون شروع سال 99 سال پیوند 
بیشــتر با کتاب خواندن و فیلم دیــدن نبود. ما هم تصمیم 
گرفتیم در این ماجرای مثبت ســهمی داشته باشیم. قرار بر 
این شد در این ستون در هر نوبت، سراغ کتابی برویم که به 
صفت کتاب خوب مزین اســت. قرار دیگرمان این است که 
الزاماً کتاب هایی که معرفی می شوند قرار نیست جزو تازه های 
نشر باشند و البته اگر هم باشند منافاتی با تصمیم ما ندارد که 
کتابِ خوب، خوب است چه سال ها از انتشار آن گذشته باشد 
و چه هفته پیش به بازار آمده باشــد. پس با این توضیحات 
اولین کتاب را  بــا این توضیح که اولین کتاب انتخابی ما با 
احترام به نسل نوجوان کتابی است مناسب این مقطع سنی 
هــر چند همین جا باید این  نکتــه را هم یادآوری کنم که 
کتاب خوب را هر فردی در هر ســن و ســالی بخواند حتماً 

لذت می برد.

 »پسری که با پیراناها شنا کرد«
اســتنلی پاتز بــا خاله  و شــوهرخاله اش یا بــه قول کتاب 
عمویش زندگی می کند. او پســری ۱۱ساله است. پدر او در 
تصادفی وحشــتناک کشته شده و مادرش از غصه دق کرده 
اســت. سرپرستی او  به خاله و شــوهرخاله اش واگذار شده، 

شــوهرخاله ای که در کارخانه  کشتی سازی کار می کند، اما 
کارخانه ورشکست و شوهرخاله استنلی بیکار می شود. او سراغ 

کنسروکردن ماهی می رود ولی آنجا هم بد می آورد و ...  .
در ادامــه ماجراهای زندگی اســتنلی، او با مــردی به نام 
داستایفسکی آشنا می شــود که در سیرک کار می کند و با 
دخترش به سفر می رود. این مقدمه ای می شود برای رفتن او 
از خانه و شاید بهتر بگوییم فرار کردن او و سرانجام شنا کردن 
با پیراناهایی که  خطرناک ترین ماهی ها هستند و پیش از آن 
تخصص پانچوپیرلی افســانه ای بوده است و حالا به تشویق 
پانچو، استنلی جانشین او شــده و این می تواند بزرگ ترین 
اتفاق زندگی پسرک باشد هر چند حتماً بالاتر از شنا کردن 
با پیراناهای درنده باز هم چیزهایی در این دنیا هســت که 
اســتنلی می تواند آن ها را امتحان کند و سرنوشت خودش 

را بسازد.
»پســری که با پیراناها شنا کرد« می تواند به خوبی مخاطب 
خود را جذب کند چون نوجوان خودش را در صفحات کتاب 
پیدا می کند. به او قدرت می دهد تا بتواند خیال پردازی کند و 
به دنبال تحقق رؤیاهای خودش برود و در این میان نویسنده 
توانای اثر دیوید آلموند دست شخصیت معمولی داستانش را 
می گیرد و او را پله پله می برد تا در پایان کتاب از او یک قهرمان 
بسازد که شــاید خیلی از نوجوانانی که کتاب را می خوانند 

دوست داشته باشند جای استنلی باشند.
استنلی غیر از اینکه پســری است شجاع و همین خاصیت 
او موجب می شــود همسن و سال هایش او را دوست داشته 
باشند، مهربان هم هست. این مهربانی را در همان صفحات 
شروع کتاب می بینیم جایی که او به سیرک رفته و دلش برای 
ماهی هایی که قرار اســت جایزه شکار اردک های پلاستیکی 

باشند می سوزد و حاضر است برای نجات آن ها کارگری کند.
مترجم کتاب »پسری که با پیراناها شنا کرد« ریحانه جعفری 
است، مترجمی که توانسته ترجمه ای روان از اثر را به نوجوانان 

پپشکش کند.
اگر پسر نوجوانی دارید این کتاب می تواند هدیه ای خواندنی 

برای او باشد تا چند ساعتی را با جادوی کلمات سر کند.

به صرف کتاب 

گفت وگو با عباس زارعی به انگیزه انتشار تازه ترین ترجمه اش که مورد اقبال مخاطب قرار گرفته است 

اگر حقیقت این باشد ...  
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زمانیان: »ما و فرشته ها« اثری است که به تازگی توسط غلامرضا حیدری ابهری نوشته 
و منتشر شده است. این اثر 90 صحنه از حضور فرشته ها در زندگی ما انسان هاست.  

حیدری ابهری در خصوص این اثر گفت: ۱20 روایت  از حضور فرشــته ها در زندگی 
روزمره مان در روایات متعدد پیدا کردم که 90 روایت قابل درک و تعریف برای بچه ها 
بود. با خواندن این روایت ها  بچه ها با جنبه های معنوی زندگی آشنا می شوند و متوجه 
می شوند کارهای خوبشان از نگاه فرشته ها دور نمی ماند و آن ها واکنش نشان می دهند. 
به گفته این نویسنده »ما و فرشته ها« از سویی به پرورش معنوی کودکان و تقویت 
باورهای دینی آن ها مدد می رســاند و از سویی سبک زندگی اسلامی را به این گروه 
سنی آموزش می دهد.  در این اثر 90 روایت با 90 تصویر همراه شده و مهشید رجایی 

تصویرگری این اثر را انجام داده است. 
چاپ دوم »ما و فرشته ها« توسط نشــر جمال با قیمت 25هزار تومان در دسترس 

کودکان و نوجوانان قرار گرفته است.  
حیدری ابهری در این روزهای قرنطینه از آماده شــدن دو اثر دیگر برای انتشار خبر 
می دهد. او می گوید: در روزهای قرنطینه کار نوشــتن را تعطیل نکرده و دو اثر دیگر 
آماده انتشار دارد. کتاب »ابر و من و مامان« برای گروه سنی خردسال که خوشبینی و 
نگاه مثبت به پدیده ها را به بچه ها آموزش می دهد در 32 صفحه  به زودی توسط نشر 
کتابک و »70 پیامک از پیامبر«  که 70 حدیث از پیامبر است با توضیح های امروزی 

و قصه واره هایی برای بچه ها توسط نشر جمال از این نویسنده منتشر خواهد شد.  

 حضور فرشته ها 
در زندگی روزمره

تازه های نشر

ققنوس: تاریخ ایرانیان آکسفورد کتابی است که به نویسندگی ۱6 خاورشناس تحت 
نظارت تورج دریایی نوشته شده  است. کتاب با فصل ورود آریایی ها به فلات ایران آغاز 
می شــود، با مرور عهد باستان و سپس دوران اسلامی و پس از آن دوره های متأخرتر 
تاریخ ایران ادامه پیدا می کند و با انتخابات ریاست جمهوری این کشور پایان می گیرد. 
تورج دریایی می گوید: در این کتاب به همه دوره های تاریخ ایران از دوران پارینه سنگی 
که کمتر به آن توجه می شود تا امروز به طور نسبتاً کاملی پرداخته شده  است. ویژگی 
کتاب تاریخ ایرانیان آکسفورد، مرور هر دوره تاریخی ایران توسط متخصص و تاریخ نگار 
همان دوره است. مثلاً نویسنده بخش تاریخ قاجار، منصوره اتحادیه نظام مافی، پژوهشگر 
این دوره اســت و بخش مربوط به ایران پس از انقلاب بهمن ۱357 را مازیار بهروز، 
تاریخ پژوهش دوره معاصر ایران نوشته است.   این کتاب در عین مجمل بودن، منبعی 
راه گشا، مفید و قابل اعتماد درباره تاریخ ایران است. آنچه این کتاب را از دیگر آثاری که 
در این زمینه نوشته شده اند متمایز می کند، نگاه یکسان آن به دوره های مختلف تاریخ 
ایران است. کتاب با مقاله ای درباره دوران پارینه سنگی و ظهور شاهنشاهی هخامنشی 
آغاز می شــود و با مقاله ای با عنوان »ایران  پس از انقلاب )۱388-۱357ه.ش(« پایان 
می پذیرد. این پژوهش در ۱6مقاله تخصصی که حاصل تلاش کارشناسان دوره های 
مختلف تاریخ ایران اســت، اطلاعات مفید و ارزشــمندی در اختیار علاقه مندان قرار 
می دهد.  این اثر توسط نشرققنوس منتشر شده و این نشر در چاپ اول آن را به طور 

رایگان به مشتریان خودش به عنوان هدیه نوروزی تقدیم کرده است. 

»تاریخ ایران« هدیه 
نوروزی نشر ققنوس 
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